
Érdekes számadatokat közöl H. Offner a Der Forst- und H o l z w i r t 1969. évi 22. 
számában (Das Wachs tum des Fremdenverkehrs und die Bedeutung géschützter 
Landschaften). A z N S Z K területén 100 évvel ezelőtt még a lakosság 85%-a vidéken 
élt és művelte a földet vagy az erdőgazdaságokban dolgozott. M a a haladás felcse
rélte a számokat, a lakosság 85%-át városokban találjuk és a vidéken marad iak
nak is mindössze a fele dolgozik a földeken, az erdőgazdaságokban. A falusi embe
rek elvándorlása szakadat lanul tart. 

Naponta 112 h a területet veszít e l a mezőgazdaság. A lakótelepülések, a közlekedés, 
az ipar, a katonaság területigénye évente 1%-kal csökkenti a mező- és erdőgazdaság 
eddigi , hasznos területét. Ennek ellenére folytonos az erdők terjeszkedése, m a már az 
N S Z K területének 31%-át borítja faállomány, jóllehet egyre távolabbra szorul és 
r i t k u l a városok peremvidékein. 

Érdekes példákat ismertet a c i k k a városi emberek főleg hétvégi, vidékre özön-
léséről, a vidékiek hozzáállásáról is. 

Évek óta tart Schleswig-Hols te inben a tenger partszegélyének a beépítése. Üdülő
telepek, nyaralók nőnek k i a homokból, a városlakók, felvásárolnak minden, épít
kezésre a lka lmas területet. És a fa lus iak? Még a legelőiket is felparcellázzák a ked 
vező értékesítés reményében. A hamburg iak például 13 millió hétvégi napot töltenek 
e l a szabadban az utóbbi évek átlagában és ezeken 435 millió Márkát költenek el. 
Nehéz az i l yen kereseti lehetőségeknek ellenállni és az ezzel járó terjeszkedésnek 
áldozatul eshet a természet tájba rendeződő szépsége. Ped ig ez vezérelte a szabadba 
a városlakókat, lendíti fel az idegenforgalmat. 

I lyenkor k e l l a természetvédelemnek arról gondoskodnia, hogy megóvja a tájat, 
a részleteit, az összbenyomását. Legtöbbször nem is a táj zavar ta lan konzerválása a 
természetvédelem célja, hanem az, hogy az elkerülhetetlen továbbhaladást helyes 
irányba terelje, megőrizve a távlatok számára is a táj esztétikai hatását. 

Intézkedéseiben először is az elrontás megelőzése a cél. Rendeznie k e l l például a 
városlakók kirándulásait' (parkoló, pihenőhelyek kijelölése, bejáró ösvények, mene
dékházak építése stb.). A további intézkedések már a tájrendezéshez, a táji terve
zéshez, a táj gondozásához csat lakoznak és a károk megelőzését, elhárítását segítik 
elő. 

N e m igényelhet elsőbbséget a természetvédelem a tájak kialakítását, megváltoz
tatását, fejlesztését érintő tárgyalások során, oda azonban el k e l l jutnia, hogy egyen
rangú tárgyalófélként hallathassa a szavát. 

(Ref.: dr. Babos I.) 

K Ö Z G Y Ű L É S 

Egyesületünk ez évi közgyűlését augusztus 9—10-én rendezi. 
Augusztus 9-én 

Közgyűlés Nyíregyházán a következő napirend szerint: 
főtitkári beszámoló, 
a Felső tiszai Erdő és Fafeldolgozó Gazdaság igazgatója ismerteti a gazdaság 
munkáját, 
Bedő Albert-díjak átadása. 

Erdészeti ülésszak — témája: 
a kereskedelem helyzete az erdő és fagazdaságban. 

Augusztus 10-én 
Tanulmányút Szabolcs-Szatmár megyében, az ÉRDÉRT és a Felsőtiszai Erdő 

és Fafeldolgozó Gazdaság rendezésében. 
A jelentkezésre vonatkozó tájékoztatást és a részletes programot a helyi cso

portokkal külön közöljük. 



Egyesületünk Gazdaságtani Szakosztá
lya ülésén a papíripari alapanyagellátás 
kérdéseit vi ta t ta meg. A v i t a kiinduló 
anyaga az Erdészeti Tudományos Intézet 
tanulmánya, illetőleg a tervezett dunaúj
városi cellulózgyár nyersanyag-ellátását 
vázoló összefoglalása volt . A z ülésen a 
következőkben foglal tak állást: 

1. A jövő erdőgazdálkodása szempont
jából is fontos a cellulóz ipar fejlesztése. 

2. A dunaújvárosi cellulózgyár fa
anyaggal történő ellátásához: 

a) A papíriparnak engednie k e l l a je
lenlegi szabványelőírásból, el k e l l fogad
n ia az export papírfa minőségi előírásait, 
a háncsmentes választékigény semmilyen 
tekintetben sem indokol t . 

b) A Mezőgazdasági és Élelmezésügyi 
Minisztériumnak szabályozókkal szüksé
ges biztosítania a papírfa más választé
kokhoz viszonyított, legalább arányos 
nyereséges termelését az ár, a bérkérdés 
és az elvonások egységes rendszerben 
történő változtatásával. Így realizálható 
a bruttó nyárfa-tömegnek országos átlag
ban számított 32—33%-ának papírfalként 
történő lekötése a könnyűiparral távlati 
szerződésben, az 1975-ös évtől kezdődően. 

c) A z alapanyagellátásban az erdeife
nyőn kívül a feketefenyő-többlettel is 
számolnunk k e l l . 

d) A z ÉRDÉRT Vállalat 1975-től vál
la l ja az évi 50 ezer to kérgezett i pa r i 
fenyő-hulladék apríték formájában tör
ténő biztosítását, va l amin t 40 ezer m 3 

nyár papírfának a termelőszövetkezetek
től való felvásárlását. Mindkét volumenre 
távlati szerződést köt a könnyűiparral. 

3. A z alapanyag kérgezésének, s a fe
nyő, va l amin t a nyár apríték készítésé
nek teljes eszközigényét a könnyűiparnak 
számításba k e l l vennie a cellulóznyár be
ruházási programjában. Hogy a termelők 
m i l y e n arányban részesülnek a beruhá
zási forrásból, azt részletes tárgyalások 
döntik el . 

A z E rde i Vasu tak Szakosztálya ülésén 
Fülöpp Zoltán tartott előadást „Erdei 
vasúti szakmunkásképzés" címmel. Elő
adó ismertette a vasúti szakmunkás kép
zés ez idő szer int i lehetőségeit, amelyek 
egyelőre csak a r ra szorítkozhatnak, hogy 
a nyári hónapokban a Mátrafüredi Erde i 
Szakmunkásképző Iskolában két-három 
hetes tanfolyam tartásával képezze az er
dei vasúti szakmunkásokat a forgalomirá
nyítási, vonatvezetői, fékezői, jegykezelői, 
ka lauz i , pályafenntartási ismeretekre. A 
MÁV-nál most v a n fo lyamatban a szak
munkás képzés átszervezése, amely majd 
jelentős irányelveket ad a részben kor 
szerűsítés alatt álló erdei vasutak szak
személyzetének a továbbképzéséhez, v a 
l amin t segítséget nyújt a szakmunkáskép
zéséhez is. 

A szakosztály egy másik ülésén Bajcsy 
Endre üzemvezető-vonalfőnök előadását 
vitatták meg a Mátrai E rde i Állami V a s 
út tapasztalatairól. Megállapították, hogy 
a dieselvontatásra történt áttérésnek je
lentősen kedvező gazdasági kihatása van , 
ugyanakkor a vontatás optimális haté
konysága megköveteli a forga lmi szolgá
lattól az ésszerű hálózati irányítás m u n 
káját. 

A Műszaki Fejlesztési Bizottság és az 
Erdőfeltárási Szakosztály együttes ülésen 
vi ta t ta meg az erdőfeltárási és fejlesztési 
keretterv készítésére vonatkozó utasítás
tervezetet. A résztvevők számos értékes 
kiegészítő és módosító javaslatot tettek; 
ezeket ajánlásként a MÉM illetékes ve
zetői elé terjesztik. 

A gépesítési szakosztály ülését a M e 
cseki Erdő és Fafeldolgozó Gazdaság te
rületén közös rendezésben tartották. 
Vajszlón megtekintették üzem közben a 
svéd HIAB—177 , a H I A B — 1 9 3 , va l amin t 
a f inn F I S K A R S h id rau l ikus rakodó gé
peket, illetőleg a gazdaság kialakította 
hosszúfaszállító pótkocsit. A bemutató 
után Harkányban sokoldalú v i t a a lakul t 
k i a rakodás gépesítésének fejlesztésével, 
az a lkalmazot t vizsgálati módszerekkel 
kapcsolatban. A továbbiakban a szakosz
tály megvitat ta dr. Radó Gábor előadásá
ban a I V . ötéves terv fahasználatának 
műszaki fejlesztési koncepcióit. A szak
osztály tagjai és a meghívottak egyetér
tettek a fejlesztés irányaival, s néhány 
kisebb módosítást, illetőleg kiegészítést 
javasoltak. 

* 
A z O E E Műszaki Fejlesztési Bizottsága 

melle t t működő Számítástechnika Albi
zottság összejövetelt tartott. Napirendjén 
az „Elektronikus adatfeldolgozás az erdő-
és fagazdálkodásban" című és később le-
közlendő témához eddig elkészült vázla
tot tárgyalták meg. Egyetértésre talált az 
a javaslat, hogy az ügyviteli munkák 
komputerizálásához hozzá k e l l kezdeni 
úgy, hogy egy gazdaságban a jelenlegi 
rendszerrel párhuzamosan bevezessék az 
anyagnyilvántartás és bérelszámolás gé
pesítését. 

* 
Az Erdők Közjóléti Szerepével és Fá

sítással Foglalkozó Szakosztály a M a g y a r 
Hidrológiai Társasággal együttes ülésen 
vi ta t ta meg a vízgazdálkodással kapcso
latos problémákat, különös tekintet tel a 
tájrendezéssel kapcsolatos b iotechnikai 
módszerek alkalmazására. Javasolták egy 
kísérleti terület tanulmányozását, tapasz
talatok gyűjtését a szükséges tennivalók 
meghatározására, ma jd az összetetten je
lentkező problémák megoldását célzó 
módszerek kialakítását. 



Egyesületünk a Papír- és N y o m d a 
ipa r i Műszaki Tudományos Egyesülettel 
közös ülésen tárgyalta meg a papírfával 
kapcsolatos problémákat. A papíriparnak 
idén országos v iszonyla tban 40 ezer nor
mál űrméter papírfa hiánya van . Ennek 
oka jelenleg az export és a belföldi ár 
közötti nagy különbség az export elő
nyére. A megbeszélés célja, illetőleg ered
ménye o lyan közgazdasági szabályozó j a 
vaslat közös kidolgozása volt , amelynek 
alapján az A r h i v a t a l a m a meglevő fe
szültséget feloldhatja. 

* 
A Szerkesztőbizottság a II . negyedévi 

ülésén állást foglalt a szerkesztéssel kap 
csolatos közvéleménykutatás eredménye 
tekintetében és kialakította a III. negyed
évi lapszerkesztési programot. 

A Mikológiái és Faanyagvédelmi Szak
osztály a Természettudományi Múzeum
m a l közös rendezésben előadás-sorozatot 
szervezett. Előadást tartottak Kovács Ist
ván: „Ugró-villás ősrovarak", Deliné 
Draskov ich Ágnes: „Gombalegyek", H o r -

vátovics Sándor: „Nagy gombákban élő 
rovarok", Agócsi Pál: „Gombakárosító 
csigák" címmel A szakosztályban további 
előadást tartott K i s s F r igyes : „ A B u d a 
hegyvidéki parkerdő, fővárosunk gazdag 
gombatermőhelye", Kürthy István: „Bu
dapest környéki 16 gombatúra útvonalán" 
címmel. A szakosztály Jakab A l b e r t és 
dr. Kürthy Sándor házigazdái közremű
ködésével nyugdíjas tagjai részére k l u b 
délutánt szervezett. 

* 

A Műszaki és Természettudományi 
Egyesületek Szövetségének ügyvezető e l 
nöksége hazánk felszabadulásának 25. év
fordulója alkalmából hosszú időn át vég
zett áldozatkész társadalmi munkája e l 
ismerésképpen, amel lye l kiemelkedő mó
don járult hozzá egyesületi életünk fej
lődéséhez, Egyesületünk elnökét, dr. Ma
das Andrást M T E S Z díjban részesítette. 
Ugyanezen j u b i l e u m i alkalomból a me
zőgazdasági és élelmezésügyi miniszter 
társadalmi munkája elismeréseképpen 
Egyesületünk főtitkárát, Fekete Gyulát a 
Fa ipa r Kiváló Dolgozója kitüntetésben 
részesítette. 

A helyi csoportok életéből 

A vértesi csoport vi tanapot szervezett 
az erdőgazdasági szabványok kérdésében. 
A napi rend során Oroszlányban Németh 
József kerületvezető erdész: „Korszerű 
erdőművelési eljárások, különös tekintet
ted a tisztításokra", Geyer Sándor üzem
vezető : „Fagyártmánytermelés néhány 
kérdése" címmel tartott előadást. 

A csoport felkérése alapján „ A rako
dás gépesítésének korszerű megoldásai és 
technika i újdonságok az erdőgazdaság
ban" címmel dr. Káldy József előadást 
tartott Tatabányán. 

* 

A z egri csoport hazánk felszabadulá
sának 25. évfordulója tiszteletére j u b i 
l e u m i ünnepi ülést szervezett, amelyen 
részt vett az M S Z M P Heves megyei és 
Eger Város Bizottsága, a Heves megyei 
Tanács V B , Eger Város Tanácsa V B , a 
Heves megyei Rendőrfőkapitányság, a 
M E D O S Z Heves megyei Bizottságának, 
va l amin t a Dobó István szakközépiskola 
erdészeti tagozatának vezetői is. Adamkó 
József igazgató ünnepi bevezetője után 
dr. Kovács Jenő: „Heves megye erdő
gazdálkodásának 25 éves eredményei a 
műszaki fejlesztésben", V a r g a Béla: „Ne
gyedszázados fejlődés az erdőművelés
ben", V . Szabó Ferenc: „ A hagyományos 
fakitermeléstől a gépesített komplex fa
kitermelésig és a jövő fejlődésének cél

j a i " , Jáhn Ferenc: „Az anyagmozgatás és 
a korszerű erdőfeltárás 25 éves eredmé
nyei" , Bogár József: „ A z elsődleges fa 
feldolgozás gazdasági jelentősége és ered
ménye Heves megyében 1945-től 1970-ig", 
Jákóy Sándor: „Az erdő és fafeldolgozó 
üzemek dolgozóinak szociális és kulturá
l is élete, anyagi helyzete és munkakörül
ményeinek fejlődése 25 év alatt Heves 
megyében", P a l l a g i Béla: „ A vállalati 
pénzgazdálkodás, va l amin t az eredmé
nyesség alakulása 1945—1970 közt", Bes
senyei János: „Az üzemtervezés, erdő
rendezés negyedszázados fejlődése, a fe l 
ügyeleti rend kialakulása és a jövő fe l 
adatai" címmel tartott előadást. 

A csoport vitadélután keretében vi tat ta 
meg dr. Kovács Jenő: „Üj fűrészelési e l 
járás az évgyűrűkkel párhuzamosan" 
című előadását. A csoport egy másik ülé
sén V a r g a Ferenc számolt be kanadai 
erdőgazdálkodási tapasztalatairól. 

Megtartották az esedékes taggyűlést is, 
amelyen megtárgyalták a csoport 1969. 
évi munkáját és megvitatták az egyesü
le t i m u n k a továbbfejlesztésére vonatkozó 
elgondolásokat. 

* 

A szolnoki csoportban az erdők köz
jóléti szerepével foglalkoztak Mészöly 
Győző előadása nyomán. A vitában Ju-



rányi János az erdész és a kirándulók k ö 
zötti v i szony rendezését, s a kirándulók 
részére v a l a m i l y e n erdei K R E S Z kiadá
sát sürgette, egyúttal felvetette a közjó
léti célokat szolgáló erdők után az ál
l a m által fizetendő dotáció kérdését. Mar
ton Tibor beszámolt azokról az igen szá
mottevő eredményekről, amelyeket az 
erdőgazdaság az utóbbi 10 évben Szo lnok 
megyében elért. 

A soproni csoport ünnepi ülés kereté
ben emlékezett meg felszabadulásunk 25 
éves évfordulójáról. Dr. Ma jer Antal, a 
csoport elnöke megnyitója után dr. Ma-
das András tar tot t ünnepi előadást „Er
dőgazdálkodásunk 25 éves fejlődése és a 
jövő fontosabb célkitűzései" címmel. 

Ugyancsak a csoport szervezésében Dr. 
Kiss Rezső „Gyakorlati állományadat-fel
vételi eljárások" címmel tartott előadást. 
Előadásában o l y a n adatokat, kutatási 
eredményeket foglal t össze, amelyek 
nagyrészt saját munkásságának eredmé
nye i . Ismertette az általa kidolgozot t és 
más kutatók által szerkesztett állomány
adat felvételező eszközöket. Szólt az er
dőrendezési m u n k a korszerűsítési lehető
ségeiről, s i t t főleg a felvett adatok p o n 
tosságának növelése, a felvételezési m u n 
k a egyszerűbbé tételére vonaütozó k u t a 
tási eredményeiről számolt be. 

* 
A M T E S Z Fejér megyei szervezete ál

ta l rendezett felszabadulási j u b i l e u m i elő
adás-sorozatok keretében a székesfehér
vári csoportban Édes István: , , A fásítások 
népjóléti szerepe" címmel tartott elő
adást. 

* 
A kaposvári csoport által szervezett 

összejövetelen Király László előadását 
vitatták meg, amelyet „Erdőrendezősé
günk műszaki fejlesztési lehetőségei" té
máról tartott. 

A kecskeméti csoport K i s k u n h a l a s o n , 
az M S Z M P székházában ankétot szerve
zett. A z elnöklő Juhász Dezső városi V B 
elnökhelyettes megnyitójában történelmi 
áttekintést adott a K i s k u n h a l a s környéki 
erdősítésekről, fásításokról és a jövő l e 
hetőségeiről; m a j d Fekete Gyula előadá
sában méltatta a fásítások, erdősítések 
országos jelentőségét. A továbbiakban dr. 
Tóth Károly ismertet te az Alföldfásítás 
eredményeit, m a j d dr. Szodfridt István 
előadásában a városiasodás világjelensé
gére hívta fe l a f igyelmet , megállapítva, 
hogy már több ország végzett felmérése
ket az erdők üdülési hasznosítása t e k i n 
tetében. 

* 
A szegedi csoportban Németh Ferenc 

tartott előadást „ A fo togrammetr ia a l k a l 
mazása az erdészeti gya ko r l a t ba n" c ím
m e l . A fo togrammetr ia történetének rö
v i d áttekintése után az erdészeti a l k a l 
mazás feltételeit és szempontjai t i smer 
tette s megállapította, hogy az eljárás 
gazdaságos. 

A z M N Veszprém megye i csoportjá
ban dr. Vlaszaty Ödön tartott vetített
képes előadást „Növényvédőszerek erdő
gazdasági alkalmazásának lehetőségei" 
címmel. A z előadást élénk v i t a követte. 

A p i l i s i csoport a Parkerdőgazdaság 
egyik fő feladatkörének, a közönségszol
gálat megfelelő színvonalon történő ellá
tása s a tagság h e l y i történeti i smeret 
körének bővítése érdekében klubestet 
szervezett. Németh Péter régész „ A P i l i s 
régészeti vonatkozása" címmel az ókor
tól n a p j a i n k i g áttekintve ismertette a 
P i l i s hegység s ezen belül a D u n a - k a n y a r 
történelmi jelentőségét. Számos hozzászó
lás, kérdés vetődött f e l s Horváth István 
múzeumigazgató a témát kiegészítő elő
adása tette teljessé a klubestet . 

A Z E R D Ő 
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